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 تفاوت قيمتي در عرضه اوراق مسکن 
عامل سردرگمي

عضو کميس��يون عمران مجلس، 
ب��ا تاکي��د بر ض��رورت تش��ديد 
نظ��ارت بانک مرکزي بر عملکرد 
بانک ه��اي عامل در ح��وزه ارايه 
تس��هيلات مسکن، گفت: تفاوت 
قيمت��ي در عرضه اوراق مس��کن 

عامل سردرگمي متقاضيان شده است. حسين هاشمي تختي نژاد 
در گفتگو با خانه ملت، با انتقاد از عرضه اوراق مسکن با قيمت 
متفاوت در دو بانک عامل اين موضوع، گفت: اين نوع تفاوت ها 
عامل اصلي س��ردرگمي مردم در اخذ تس��هيلات مسکن است. 
وي با بيان اينکه در حوزه اعطاي وام مسکن سياست مشترکي 
بايد از سوي بانک هاي عامل پيگيري شود، افزود: عرضه اوراق 
مسکن با دو قيمت متفاوت به مردم نشانه ضعف بانک مرکزي در 
ساماندهي وضعيت است. وي با تاکيد بر اينکه تشديد نظارت ها 
بر عملکرد بانک هاي عامل در حوزه تس��هيلات مس��کن لازم 
است، تصريح کرد: عدم تمايل بانک ها به ارايه تسهيلات مسکن 
و همچنين سنگ اندازي در اين مسير يکي ديگر از مشکلاتي 
است که پيش پاي متقاضيان قرار دارد. اين نماينده مجلس با 
بيان اينکه هماهنگي در نحوه ارايه تس��هيلات مس��کن و رويه 
متحد مي تواند مشقت هاي اين مهم را کاهش دهد، گفت: ارايه 
اوراق گران به متقاضيان دريافت تس��هيلات مس��کن به متضرر 

شدن آنها منجر خواهد شد.

تغيير ساعت حرکت قطارهاي حومه اي تهران
 ش��رکت راه آهن معاون مس��افري راه آهن از تغيير س��اعت 
حرکت قطارهاي حومه اي تهران،ورامين ، کرج و پيش��وا خبر 
داد. به گزارش روابط عمومي راه آهن جمهوري اسلامي ايران، 
ميرحس��ن موس��وي، معاون مسافري راه آهن با اعلام اين خبر 
گفت: با توجه به تغيير س��اعات کار در ش��هر تهران، س��اعت 
حرکت قطار هاي حومه اي در سه مسير تهران-ورامين- پيشوا 
و تهران-کرج- هشتگرد و تهران- اسلامشهر- پرند متناسب 
با آن تغيير داش��ته اس��ت به نحوي که مسافرين در اين مسيرها 
مي توانند قطارهايي داشته باشند که پيش از ساعت ۵:۱۵ دقيقه 
به ايستگاه راه آهن تهران برسند. وي افزود: اين برنامه با توجه 
به اعلام اس��تانداري تا پايان تيرماه ادامه خواهد داش��ت و قابل 

تمديد خواهد بود.

گردشگري دريايي راهکار ايجاد اشتغال
 در خرمشهر

مدي��رکل بن��در و دريان��وردي 
خرمش��هر گف��ت: گردش��گري 
درياي��ي به عنوان يک پتانس��يل 
بالق��وه موج��ود در منطقه، راهکار 
ايج��اد اش��تغال در شهرس��تان 
خرمشهر است. به گزارش وزارت 

راه و شهرس��ازي محمد محس��ني با بيان اينکه خوزس��تان با 
برخورداري از ۳۰۰ کيلومتر نوار س��احلي، يکي از محروم ترين 
نقاط گردش��گري دريايي کش��ور محسوب مي شود، اظهار کرد: 
متأس��فانه باوج��ود جاذبه هاي ف��راوان و فرصت هاي بي بديل 
گردش��گري، صنعت پرجاذبه گردش��گري دريايي در خوزستان 
مورد غفلت واقع ش��ده اس��ت. محس��ني در خصوص اهميت 
توس��عه گردش��گري دريايي و نقش آن در رشد اقتصادي گفت: 
اين صنعت نوظهور و پول س��از مي تواند باعث رفع مش��کلات و 
ناهنجاري هاي اجتماعي، ايجاد اشتغال و درآمدزايي بالا شود. 
وي با بيان اينکه گردش��گري دريايي به عنوان بهترين راهکار 
براي ايجاد اشتغال و رفع محروميت در شهرستان خرمشهر بايد 
م��ورد توج��ه قرار گيرد افزود: با توجه به معضل بيکاري و وجود 
نيروي کار فراوان در شهرس��تان خرمش��هر مي توان با هدايت و 
مديريت س��رمايه گزاري در بخش گردش��گري دريايي، زمينه 
اش��تغال جوانان اين منطقه را در حاش��يه سواحل رودخانه هاي 

اروند و کارون مهيا کرد.

هواپيماي آمريکايي در اجاره 
يک تاجر هندي بود

چند س��الي اس��ت که نشست و برخاس��ت پروازهاي خارجي از 
فرودگاه مهرآباد به فرودگاه امام خميني )ره( منتقل شده و در اين 
فرودگاه فقط پروازهاي داخلي پذيريش و اعزام مي شود. در اين 
شرايط گفته مي شود حدود يک هفته پيش يک فروند هواپيماي 
آمريکايي در باند فرودگاه مهرآباد به زمين نشسته است. علامت 
ثبت ش��ده اين هواپيما مربوط به يک بانک آمريکايي اس��ت و 
تسنيم نمي تواند به تنهايي اين موضوع را تاييد يا تکذيب کند. 
در اين راس��تا پيگيري هايي براي روش��ن شدن ماجرا از سازمان 
هواپيمايي کش��وري به عنوان متولي حمل ونقل هوايي کش��ور 
انجام ش��د. مدير روابط عمومي س��ازمان هواپيمايي کشوري در 
گفتگويي کوتاه با تسنيم گفت:  فرودگاه مهرآباد يک فرودگاه بين 
المللي است که تمام زيرساخت هاي لازم را دارد. جعفرزاده ادامه 
داد: زماني که فرودگاه امام خميني )ره( راه اندازي شد، پروازهاي 
خارج��ي برنام��ه اي از فرودگاه مهرآباد ب��ه اين فرودگاه منتقل 
شد. وي در عين حال افزود: البته فرودگاه مهرآباد همچنان به 
جت هاي تجاري و اختصاصي سرويس مي دهد. وي اين را هم 

گفت که اين هواپيما در اجاره يک تاجر هندي بوده است.

افزايش وام مسکن با بازپرداخت ۲۰ ساله
مدير امور طرح و برنامه بانک مسکن از افزايش سقف تسهيلات 
پرداختي از محل حساب هاي پس  انداز مسکن جوانان افتتاحي 
س��ال ۹۷ خب��ر داد. ب��ه گزارش تس��نيم، محمدحس��ن مرادي 
اظهار کرد: س��قف تس��هيلات متعلقه در پايان سال پنجم براي 
حساب هاي افتتاحي طي سال  جاري در شهر تهران، شهرهاي 
بزرگ و ساير شهرها به ترتيب ۹۱۰، ۷6۰ و6۱۰ ميليون ريال و 
در پايان سال پانزدهم به ترتيب 2۱۳۰، ۱۷۷۰ و ۱42۰ ميليون 
ري��ال خواه��د بود. به گفته وي، حداکثر تس��هيلات اعطايي بر 
اساس تقسيم بندي جغرافياي در شهر تهران، شهرهاي بزرگ 
و ساير شهرها توسط بانک مرکزي تعيين خواهد شد و حداکثر 
تس��هيلات اعطايي با توجه به تقس��يم بندي جغرافيايي )ش��هر 
تهران، ش��هرهاي بزرگ و س��اير ش��هرها ( براي حس��اب هاي 
افتتاحي طي س��ال ۱۳۹۷ به ترتيب در پايان س��ال پانزدهم بالغ 
بر 2۱۳۰، ۱۷۷۰ و ۱42۰ميليون ريال در پايان س��ال شش��م به 
ترتي��ب بال��غ بر ۱۰۰-8۳۰-66۰ ميليون ريال در پايان س��ال 
پنج��م ب��ه ترتيب بالغ ب��ر ۹۱۰، ۷6۰ و6۱۰ ميليون ريال تعيين 
ش��ده اس��ت. وي بيان کرد: چنانچه دارنده حس��ابي بخواهد در 
پايان س��ال پنجم تا پانزدهم از س��قف تس��هيلات فوق الذکر 
اس��تفاده نمايد بايد س��پرده گذاري خود را با مبالغي بيش��تر آغاز 
کند. براي افتتاح کنندگان حساب در سال جاري ضرايب لازم 
براي اس��تفاده از س��قف تس��هيلات در پايان سال پنجم ۷.۱۷ 
برابر حداقل واريزي ماهيانه در شهر تهران ، ۵.۹8 برابر حداقل 
واريزي ماهيانه در شهرهاي بزرگ و 4.8 برابر حداقل واريزي 

ماهيانه براي ساير شهرهاست.

دریچه

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: برنامه ريزي براي حل مشکلات کاميون داران 
توس��ط دولت جدي تر ش��ده اس��ت. برگزاري چند نشس��ت ميان 
نمايندگان رانندگان حمل و نقل بيرون شهري و دولتي ها موجب 
ش��ده تا تامين 22 خواس��ته آنها در دستور کار سازمان هاي مربوطه 
قرار بگيرد. پيش از اين عنوان شده بود که حل برخي از مشکلات 
کاميون داران نياز به همراهي نمايندگان مجلس و تصويب و ابلاغ 
قوانين جديدي دارد. با اين حال به نظر مي رس��د که دولت اولين 
گروهي اس��ت که براي حل مش��کلات رانندگان بيرون ش��هري 
پيش قدم ش��ده اس��ت. چند روز قبل بود که اعلام ش��د پس از اعلام 
ارائه پيشنهاد عرضه بدون واسطه لاستيک خودروهاي سنگين به 
کاميون داران در پايانه هاي بار و مسافر، معاون حمل و نقل سازمان 
راهداري، فروش لاستيک با نرخ دولتي به رانندگان آغاز شده است. 
ح��الا ه��م صحبت از برنامه ريزي دولت براي تامين 22 خواس��ته 

کاميون داران است.
در ماه هاي اخير رانندگان حمل ونقل جاده اي در اعتراض به افزايش 
قيمت لوازم يدکي و لاستيک و کمي نرخ کرايه دست از کار کشيدند، 
اما با توجه به برگزاري نشست نمايندگان اين تشکل صنفي با وزير 
راه وشهرسازي، نرخ کرايه در همه مسيرها از اول تيرماه امسال از 
۱6 تا 26 درصد افزايش يافت و روز ۱4 تيرماه تحويل لاستيک به 
نرخ مصوب به رانندگان آغاز شد. حالا معاون برنامه ريزي سازمان 
راهداري و حمل ونقل جاده اي گفت: با توجه به برگزاري نشست هاي 
پيوسته با نمايندگان رانندگان حمل و نقل برون شهري، تامين 22 
خواسته آنها در دستور کار اين سازمان قرار گرفته است. فرامرز مداح 
در گفتگو با ايرنا افزود: بخشي از اين خواسته ها مربوط به سازمان 
راهداري است و بخشي ديگر بايد توسط ساير دستگاه ها محقق شود. 
وي به وضعيت بيمه و سخت و زيان آور بودن کار رانندگان اشاره کرد 
و گفت: در اين رابطه با سازمان تامين اجتماعي وارد مذاکره شديم 

تا مشکلات رانندگان دراين زمينه برطرف شود.
معاون سازمان راهداري تاکيد کرد: دست اندرکاران اين سازمان با 
همه توان به دنبال رفع مشکلات رانندگان هستند تا بتوانند پيش از 
مردادماه امسال بسياري از خواسته هاي رانندگان را برطرف کنند. 
وي با تاکيد بر اينکه سازمان راهداري در واردات و تامين لاستيک 
و لوازم يدکي نقشي ندارد، افزود: با توجه به مذاکرات انجام شده با 
مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت، از ۱4 تيرماه امسال توزيع 

لاستيک با نرخ مصوب براي رانندگان آغاز شده است.
م��داح، ب��ر توزي��ع عادلانه بار در بنادر و گمرکات کش��ور تاکيد کرد 
و گفت: با س��ازمان بنادر و دريانوردي مذاکره و مقرر ش��ده از هفته 
آينده مشخصات کاميون ها را براي ورود به محوطه بندري به اين 
سازمان اعلام کنيم؛ اين در تحقق توزيع عادلانه بار در بنادر براي 
رانندگان حمل ونقل عمومي جاده اي بسيار موثر خواهد بود. معاون 
برنامه ريزي سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي يادآورد: براي 
جلوگيري از دلال بازي و سوداگري در بخش تامين بار رانندگان، 

توافق اوليه با گمرک انجام شده تا تنها کاميون هايي که از سالن هاي 
بار معرفي مي ش��وند وارد محوطه گمرک ش��وند. وي با بيان اينکه 
گمرک اعلام کرده تحقق کامل اين مساله زمانبر است، گفت: با اين 
حال گمرک موافقت اوليه را در اين زمينه اعلام کرده و در صورت 
اجراي آن هيچ کاميوني براي حمل بار به صورت غيرقانوني وارد 

محوطه گمرک نخواهد شد.
مداح تاکيد کرد، اين اقدام، دلالي و اخذ کميسيون هاي غيرقانوني و 
بيشتر از رانندگان را بسيار کم خواهد کرد. معاون سازمان راهداري 
خاطرنشان ساخت: براي نظارت و کنترل بر دريافت کميسيون هاي 
اضافي از رانندگان، تش��کيل کميس��يون ماده ۱2 به استان ها ابلاغ 
شده تا از اين طريق، رسيدگي بر تخلفات شرکت هاي حمل و نقل 
جاده اي در رابطه با اخذ پول اضافي از رانندگان، کنترل بيشتري داشته 
باشيم. مداح افزود: از طرفي بسترهاي لازم براي صدور بارنامه هاي 
الکترونيکي در کشور فراهم شده و اکنون در بسياري از استان هاي در 
حال اجراست؛ اين نيز مي تواند از دريافت کميسيون هاي غيرقانوني 
از رانندگان موثر باشد. وي درخصوص محاسبه کرايه حمل براساس 
تن کيلومتر نيز گفت: هرچند نرخ کرايه حمل به صورت توافقي است، 
اما براي حمل بار بر اس��اس ش��اخص »تن - کيلومتر« کارگروهي 
متش��کل از نمايندگان تش��کل هاي صنفي و دس��ت اندرکاران آن 
تشکيل شده تا با برگزاري نشست هاي تخصصي، عوامل موثر بر 

تعيين قيمت ها را در اين روش مشخص کنند.
پيش از اين عبدالهاش��م حس��ن نيا، معاون وزير راه و شهرسازي در 
گفتگو با تسنيم با اشاره به پيگيري درخواست کاميون داران اظهار 

کرد: خواسته کاميون داران به دو دسته تقسيم مي شود؛ بخشي از اين 
خواسته ها در سازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي در حال پيگيري 
است و بخش ديگر نيز بيرون سازمان است. وي تصريح کرد: بخش 
دوم نيز به دو دسته ديگر تقسيم مي شود که هم به دولت برمي گردد 
که شامل موضوعاتي نظير لاستيک، لوازم يدکي و... است. همچنين 
ساختار و بيمه است کاميون داران که بايد در سازمان تامين اجتماعي 
انجام ش��ود. وي با اش��اره به مسائل کاميون داران در بخش بيروني 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي افزود: اين بخش مربوط به 
مجلس است؛ مانند قانون مشاغل سخت و زيان آور که کاميون داران 
انتظار دارند نمايندگان مجلس آن را براي آنها تصويب کند. حسن نيا 
همچنين بيان کرد: مسائل در بخشي که مربوط به سازمان راهداري 
است در حال پيگيري است؛ به عبارتي دو بخش بيروني يعني را از 
طريق کميسيون هاي مجلس و کميسيون هاي اجتماعي پيگيري 

مي کنيم. اما اجراکننده اصلي سازمان راهداري نيست.

برنامهريزيبراينوسازيناوگانجادهاي ���
در همين حال آنطور که خبرگزاري ها گزارش داده اند در طرح جديد 
نوسازي ناوگان جاده اي دولت ۵۰ درصد هزينه خودرو را تقبل کرده، 
۳۰ درصد تسهيلات با سود ۱8 درصد و بازپرداخت 6۰ ماه پرداخت 
مي ش��ود و 2۰ درصد باقي مانده آورده متقاضي خواهد بود. بهزاد 
اعتمادي، معاون حمل و نقل س��ازمان ايدور درباره نوس��ازي حمل 
و نقل جاده اي گفت: در ۱6 بهمن رياس��ت جمهوري اين طرح را 
اعلام و در ۱۹ بهمن به سازمان گسترش بعنوان ستاد اجرايي طرح 

ابلاغ شد. اين طرح 2۰2 هزار و ۵۰۰ ناوگان حمل و نقل فرسوده را 
در برمي گيرد که شامل اتوبوس، کاميون، کشنده، کاميونت و ميني 
بوس اس��ت و قرار اس��ت ظرف س��ه س��ال بازسازي و نوسازي و در 
واقع جايگزين شوند. او درباره مزاياي اين طرح نيز افزود: اجراي اين 
طرح موجب کاهش مصرف سوخت، کاهش آلايندگي، بالابردن 
امنيت در جاده ها مي ش��ود. کليات اين طرح به اين ش��رح اس��ت که 
وقتي کاميوني از جاده خارج مي شود ۵۰ درصد هزينه خريد کاميون 
جديد را دولت از طريق وزارت نفت مي پردازد ۳۰ درصد به صورت 
تسهيلات با سود۱8 درصد و اقساط 6۰ ماهه و 2۰ درصد هم آورده 

متقاضي خواهد بود.
اعتمادي گفت: اين طرح ۹ هزار دستگاه اتوبوس برون شهري، ۱۹ 
هزار دستگاه اتوبوس درون شهري، ۳۵ هزار دستگاه کشنده، ۷۵ هزار 
دستگاه کاميون بين ۱۹ و 26 تن، ۱۱ هزار دستگاه کاميون بين ۱۱ 
تا ۱8 تن و 6 هزار دستگاه کاميونت و 48 هزار و ۵۰۰ دستگاه ميني 
بوس را ش��امل مي ش��ود. او افزود: عمده آلايندگي شهرها و تهران 
ناشي از تردد کاميون هاست. از وقتي که اين طرح به سازمان گسترش 
ابلاغ شد، ستادي تحت عنوان ستاد اجرايي و کميته راهبردي تشکيل 
شد و از سال قبل مراحل اجرايي کار آغاز شد و تا به امروز حدود يک 
ميليارد و ۵۰۰ ميليون يورو براي 2۹ هزار دستگاه در ناوگان جاده اي 
به صورت ال سي صورت گرفته است و درحال حاضر منتظر گشايش 
اعتبار از س��وي بانک ها هس��تيم. او درباره اعتبار انجام ش��ده گفت: 
آنچه از س��وي ش��وراي اقتصاد مصوب شده است ده ميليارد و 666 
ميليون دلار براي سه سال است که تا به امروز يک ميليارد و ۵۰۰ 
ميليون يورو آماده استارت است که ثبت سفارش صورت گرفته و از 
هفته آينده اولين استارت زده خواهد شد و تا ۵ الي 6 ماه آينده اولين 

سري نوسازي ناوگان واردجاده ها خواهد شد.
اعتمادي افزود: صندوق توسعه ملي سال اول طرح را براي تامين 
منابع پذيرفت است، بانک هاي عامل و بانک مرکزي، وزرات راه و 
وزارت کشور، سازمان بهينه سازي سوخت ارگان هايي هستند که 
وظايفي را به عهده دارند. بازپرداخت اين مبلغ تخصيص داده شده 
بايد با صرفه جويي صورت گيرد بنابراين سامانه هايي تشکيل شده 
که شرايط ثبت نام را اعلام مي کنند و بعد ميزان پيمايش به وزارت 
نفت اعلام مي شود و وزارت نفت نيز با درنظرگرفتن ميزان صرفه 
جويي براي بازپرداخت مبالغ اقدام خواهد کرد. معاون حمل و نقل 
س��ازمان ايدور درباره مزاياي اين طرح با طرح هاي قبلي گفت: در 
طرح هاي قبلي دولت در کنار آورده متقاضيان کمک مي کرد ولي از 
مزاياي اين طرح اين است که دولت ۵۰ درصد هزينه خريد مي پردازد 
و ۳۰ درصد را با مصوبه دولت تس��هيلات با بهره ۱8 درصد و 6۰ 
ماهه تخصيص داده شده که فقط 2۰ درصد را متقاضي مي پردازد. 
ويژگي ديگر اين است که سعي شده از نظر کيفي خودروهايي در 
نظر گرفته ش��ود که با کيفيت بالا و تکنولوژي روز باش��د و اغلب با 

يورو ۵ تطابق دارند.

برنامه ريزي براي حل مشکل رانندگان بيرون شهري جدي تر شد

دولت به دنبال تامين خواسته های کاميون داران

تسريع هدايت نقدينگي به سمت مسکنرونق گردشگري خزر نيازمند توسعه زيرساخت هاپيشنهاد حذف ماليات بر ارزش افزوده مستاجران
رئيس اتحاديه مش��اوران املاک گفت: 
يک��ي از راهکارهاي کنترل قيمت ها در 
ب��ازار اجاره بها اين اس��ت که ماليات بر 
ارزش افزوده مس��تاجران حذف ش��ود. 
مصطفي قل��ي خس��روي ب��ا تاکي��د بر 

راه ان��دازي س��ريع صنعت اج��اره براي کنترل قيمت ها گفت:  در 
اين راستا بايد دولت با کمک شهرداري ها و نهادهاي حمايتي در 
مناطق مختلف خانه سازي کرده و آنرا به افراد واجد شرايط براي 
يک مدت معين واگذاري کنند. وي با اش��اره به اين که به تعداد 
مردمان کش��ور راهکار براي رفع مش��کلات وجود دارد، تصريح 
کرد: يکي از راهکارها اين است که ماليات ارزش افزوده نسبت به 
مستاجران را دريافت نکنيم. وي گفت:  در بحث کنترل قيمت ها 

در بخش مسکن هم دولت و هم مردم دخيل هستند.

عضو کميس��يون عمران مجلس، توسعه 
گردشگري دريايي در بنادر شمالي کشور 
را منوط به توس��عه زيرس��اخت ها خواند و 
گفت: توسعه سفرهاي بين المللي دريايي 
در خ��زر به قاچ��اق چمداني نمي انجامد. 

حسن خسته بند با اشاره آغاز گردشگري دريايي از اسکله بندر انزلي 
تا بندر کاسپين، گفت: آغاز اين نوع گردشگري در درياي خزر پس 
از قرارداد ترکمنچاي مي تواند در اقتصاد کشور تحول مثبتي ايجاد 
کن��د. اي��ن نماين��ده مجلس با بيان اينکه قبل از اتمام زمان قرارداد 
تحميل ش��ده به ايران تحت عنوان ترکنمچاي کش��ورهاي حاشيه 
درياي خزر از فرصت هاي بي شمار اقتصادي در اين حوزه استفاده 
مي کردند، افزود: خوش��بختانه اکنون با آغاز گردش��گري دريايي 

مي توان به بهبود فضاي اقتصادي کشور اميدوار بود.

عضو کميسيون عمران مجلس از اتمام 
بررس��ي لايحه پيش فروش س��اختمان 
در کميس��يون متبوعش خبر داد و گفت: 
تصوي��ب و اج��راي قان��ون جديد در اين 
ح��وزه نقدينگي ه��ا را ب��ه س��مت توليد 

مس��کن هدايت مي کند. س��يدهادي بهادري با اشاره به سرنوشت 
لايحه اصلاح قانون پيش فروش س��اختمان، گفت: بررس��ي اين 
لايحه در کميس��يون عمران مجلس به پايان رس��يده و در حال 
حاضر براي بررس��ي نهايي به هيات رئيس��ه مجلس ارجاع ش��ده 
است. اين نماينده مردم در مجلس دهم همچنين در ادامه با بيان 
اينکه نقدينگي سرگردان موجود در بازار عامل اصلي حبابي شدن 
نرخ ها است، گفت: با اجرايي شدن قانون مذکور هدايت نقدينگي 

به حوزه پيش فروش مسکن بيشتر خواهد شد.

مشاور وزير راه و شهرسازي با اشاره به عدم تحقق عدالت 
جنسيتي در فرآيند برنامه ها، گفت: از ميان ۱88 کشور ايران 
در شاخص توسعه انساني رتبه 6۹ را دارد. به گزارش تسنيم، 
مونا عرفانيان سليم با بيان اينکه پس از گذشت بيش از ۷۰ 
س��ال از برنامه ريزي و تحول در ديدگاه ها و اس��تراتژي هاي 
توس��عه هنوز عدالت جنس��يتي در فرايند برنامه ها در ايران 
تحق��ق نيافت��ه، گفت:  وضعيت زنان يک��ي از ملاک هاي 
ارزيابي س��طح توس��عه انس��اني جوامع به شمار مي رود که 
جايگاه ايران در توسعه يافتگي معطوف به جنسيت گزارش 
توسعه انساني برنامه عمران سازمان ملل متحد در شاخص 
توس��عه انس��اني، ميان ۱88کشور ، رتبه ايران 6۹ را به خود 
اختصاص مي دهد. مشاور وزير راه وشهرسازي اظهار کرد: 
با توجه به مطالعات و بررسي هاي انجام گرفته تامين مسکن 
براي زنان سرپرست خانوار، نامناسب بودن الگوي مسکن 
)کميت و کيفيت( در محلات و محدوده هاي ناکارآمد، نبود 
امنيت در محلات شهري به ويژه محلات و محدوده هاي 
ناکارآمد، توزيع نامناسب خدمات و عدم دسترسي به آن ها، 

مکان يابي نامناس��ب اس��کان زنان )تنها( در شرايط پس از 
بحران، نياز به تأمين تسهيلات در پايانه هاي حمل و نقل و 
استراحت گاه هاي بين راهي و... از مهم ترين مشکلات زنان 
در سطح سکونتگاه ها، فضاهاي حمل ونقلي و عمومي شهر 
به شمار مي رود که انتظار داريم مديران کل استان ها به آن 
توجه کرده و با تقويت هرچه بيشتر بخش مشاور اموربانوان 
در س��طح کش��ور و بررس��ي مش��کلات اين موضوعات را 

پيگيري کنند.

ضرورتتامينمسکنبرايزنانسرپرستخانوار
سخنگوي کميسيون عمران مجلس، گفت: محدوديت مالي 
و تصميم اروپا براي ماندگاري در برجام سرنوشت هواپيماهاي 
خريداري شده را مشخص مي کند. صديف بدري در گفتگو 
با خانه ملت، با اشاره به سرنوشت هواپيماهاي برجامي پس 
از خروج آمريکا از برجام، گفت: تکليف هواپيماهاي بوئينگ 
که روش��ن بوده و با لغو آش��کار توافق خريد از اين ش��رکت 
منتفي است. اين نماينده مجلس با بيان اينکه درخصوص 
ق��رارداد خري��د ايرباس محدوديت منابع علت اصلي توقف 
واگذاري ها است، تصريح کرد: شرکت ايرباس معتقد است 
که با پرداخت هزينه از س��وي ايران اين هواپيماها تحويل 
خواهد ش��د. وي با تاکيد بر اينکه کس��ب مجوز از آمريکا از 
سوي شرکت ايرباس نيز يکي از ديگر علل تعلل در تحويل 
هواپيماهاي خريداري شده، افزود: به طور حتم در خصوص 
اين قرارداد بايد منتظر رفتار اتحاديه اروپا باشيم. بدري با بيان 
اينکه شرکت ATR بسياري از هواپيماهاي خريداري شده 
را تحويل ايران داده است، گفت: توقف ارايه ساير هواپيماها 
به ايران طبق اظهارات مسئولان محدويت مالي است. اين 

نماينده مردم در مجلس دهم، ادامه داد: آينده هواپيماهاي 
برجامي به تصميم اتحاديه اروپا براي باقي ماندن در برجام 
بستگي دارد. سخنگوي کميسيون عمران مجلس همچنين با 
بيان اينکه کميسيون عمران مجلس با برگزاري نشست هاي 
تخصصي با مسئولان مربوطه پيگير سرنوشت هواپيماهاي 
برجامي خواهد بود، گفت: متاسفانه شرکت هاي هواپيماسازي 
اع��لام هم��کاري خود را منوط به ماندگاري اتحاديه اروپا در 

برجام کرده است از اين رو بايد منتظر ماند.

سرنوشتهواپيماهايبرجاميبهتصميماروپاگرهخوردهاست

پایان انتظار خودروها در صف هاي عوارضي
معاون س��اخت و توس��عه آزادراه هاي وزارت راه و شهرس��ازي از 
اجراي سيستم يکپارچه اخذ عوارض الکترونيکي تا نيمه دوم سال 
جاري خبر داد و گفت: براي اين اقدام يک روش پرداخت تعريف 
خواهد ش��د و از اتلاف وقت خودروها پش��ت گيت هاي عوارضي 
جلوگيري مي کند. به گزارش ايسنا، سيد حسين ميرشفيع، عضو 
هيئت مديره و معاون ساخت و توسعه آزادراه ها اظهار داشت: با اشاره 
ب��ه تدوي��ن نظام نامه تعيين حدود وظايف و ارتباطات ميان ارکان 
پروژه هاي عمراني بخش آزادراهي از طريق مشارکت عمومي-

خصوصي اشاره کرد و گفت: با توجه به اينکه نظام نامه مذکور براي 
اولين بار تهيه شده است، لذا نيازمند بازنگري و دقت بيشتر براي 
پاسخگويي به موضوعات است. عضو هيئت مديره شرکت ساخت 

و توس��عه زيربناهاي حمل ونقل تصريح کرد: در اجراي آيين نامه 
قانون مش��ارکت در آزادراه ها بايد منفعت عمومي و س��رمايه گذار 
برآورده شود. وي به بهره گيري از دانش و ابزارهاي نوين همچون 
فناوري اطلاعات در فرايند ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل 
اشاره کرد و گفت: توسعه IT در زيرساخت باعث کاهش هزينه ها و 
افزايش دقت در اجرا شده است و مي توان از اين فناوري ها به ويژه 
در بخش آزادراهي بهره مند شد. معاون ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل ونقل يادآور شد: روش هاي کنترل پروژه سال به سال در حال 
تحول است و اگر مبناي کار ما صدور خدمات فني-مهندسي باشد، 
بايد خود را با دانش روز کنترل پروژه منطبق کنيم و اين روش ها 
در داخل کش��ور مورد بازنگري قرار گيرد. ميرش��فيع با بيان اينکه 

»در ش��رکت س��اخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل مقرر شده از 
روش هاي سنتي فاصله گرفته شود« اظهار داشت: در حال تلاش 
براي فراهم کردن مقدمات ارسال الکترونيکي صورت وضعيت ها 
هستيم. همچنين مستندسازي پروژه بايد با دقت بالا و بر اساس 
استانداردهاي بين المللي انجام شود. وي در ادامه با اشاره به الزامات 
قراردادهاي مش��ارکتي بيان داش��ت: در اين الزامات بحث کنترل 
کيفيت از اهميت ويژه اي برخوردار اس��ت که توس��ط سرمايه گذار 
انجام مي شود و دولت در اين خصوص بيشتر به تضمين کيفيت 
مي پردازدد که نيازمندبه کارگيري نظام نامه جديدي اس��ت. عضو 
هيئت مديره شرکت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل افزود: 
خوش��بختانه طي يک س��ال گذشته چند قرارداد تضمين کيفيت 

منعقد ش��ده اس��ت و از نتايج آنها براي همفکري اس��تفاده خواهد 
ش��د. ميرش��فيع با اش��اره به وجود ضعف در بخش ژئوتکنيک و 
هيدرولوژي بيان داشت: هنگامي که بخش خصوصي مسئوليت 
پروژه را بر عهده دارد، توجه دقيق تري به کيفيت اجرا خواهد داشت. 
کم توجه��ي ب��ه هيدرولوژي راه ها و ارائه مطالعات ضعيف موجب 
افزاي��ش هزينه ه��اي بهره بردار مي ش��ود. وي با تأکيد بر رعايت 
آيين نامه  ايمني راه ها در هنگام س��اخت پروژه بيان داش��ت: کار 
ارائه شده از سوي مهندسان مشاور، پيمانکاران و شرکت ساخت 
و توس��عه تأثير زيادي بر تلفات ناش��ي از تصادفات رانندگي دارد. 
رعايت دقيق آيين نامه ايمني راه ها به منظور کاهش تلفات در راه ها 

مورد انتظار مردم از جامعه مهندسي است.

فعلا در برابر افزایش قیمت مسکن مهر مقاومت کرده ایم
قائم مقام وزير راه و شهرس��ازي در طرح مس��کن مهر با بيان 
اينکه ۱۰۰ هزار واحد فاقد متقاضي در مس��اکن مهر سراس��ر 
کشور وجود دارد که گراني هاي اخير باعث شده مردم از خريد 
اين واحدها اس��تقبال کنند،  گفت: فعلا در برابر افزايش قيمت 
نهايي مسکن مهر براي تحويل به متقاضيان مقاومت کرده ايم. 
احمد اصغري مهرآبادي در گفتگو با ايلنا درباره آخرين وضعيت 
پروژه مس��کن مهر و اعتبارات مورد نياز براي اتمام آن، اظهار 
داشت: در کارگروه مسکن که با پيشنهاد وزير و دستور معاون 
اول رييس جمهوري تش��کيل ش��ده اعتباراتي که براي تکميل 
مس��کن مهر پيش بيني ش��ده ۱۱ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان 
اس��ت و قرار بر اين ش��ده که اين اعتبارات براي تاسيس��ات زير 
بنايي آب ، برق و ..هزينه ش��ود. وي با بيان اينکه اين اعتبارات 

در س��ه مرحله تامين مي ش��ود ، گفت: مقرر ش��ده در مرحله اول 
۱۰۷ ه��زار واح��د با ارايه اعتبارات ه��زار و 4۰۰ ميليارد توماني 
تحوي��ل داده ش��ود ک��ه درياف��ت اين رقم را از س��ازمان برنامه 
پيگيري مي کنيم و در اين راس��تا هفته آينده جلس��ه اي با آقاي 

نوبخت برگزار خواهد شد.
قائ��م مق��ام وزير راه و شهرس��ازي ادامه داد: اگر ۱4۰۰ ميليارد 
تومان تامين ش��ود امس��ال به ۱۰۷ هزار مس��کن مهر تحويل 
خواهد شد. البته ستاد اقتصاد مقاومتي تحويل ۱۵۰ هزار واحد 
را تکليف کرده که ما هم کار ساخت اين تعداد واحد را به اتمام 
رس��انده ايم و بايد اعتبارات مورد نياز به دس��تگاه هاي ذي ربط 
پرداخت ش��ود تا از آن محل زير س��اخت ها را به اتمام برس��انيم. 
اصغ��ري مهرآب��ادي با بيان اينکه در حال حاضر22۰ هزار واحد 

مسکن مهر باقي مانده است،  اظهار داشت: از اين تعداد مسکن 
مه��ر باقيمان��ده ۱۰۰ ه��زار واحد فاقد متقاضي اس��ت که براي 
استفاده از آنها از دولت مجوزهايي را دريافت کرده ايم. وي افزود: 
۱2۰ ه��زار واحد ديگ��ر باقيمانده هم درگير بحث هاي حقوقي 
هس��تند و راي نهايي بايد صادر ش��ود تا کار ادامه پيدا کند. از 
لحاظ عمليات عمراني،  از ساخت واحدها چيزي باقي نمانده و 
در نهايت ساخت 8۰ هزار واحد از مسکن مهر در سراسر کشور 
باقي مانده اس��ت و مهم ترين بخش از اتمام مس��کن مهر، اتمام 

زير ساخت ها است.
قائم مقام وزير راه و شهرسازي در طرح مسکن مهر درباره اخرين 
پيش��رفت فيزيکي مس��کن مهر پرديس،  گفت: از پروژه مسکن 
مهر پرديس 6۰ هزار واحد به اتمام رسيده و در حال حاضر 2۰ 

الي 22 هزار واحد ديگر باقي مانده اس��ت. س��اخت واحدهاي 
باقيمانده از حل آورده نقدي مردم و تس��هيلات بانکي اس��ت و 
بان��ک ه��م تا 4۰ ميليون تومان تس��هيلات به متقاضيان ارايه 
مي دهد و مابقي آن را بايد خود مردم بياورند. نياز اساسي ما در 
پرديس اعتبارات براي اتمام زيرساخت ها است. وي همچنين 
درباره احتمال افزايش قيمت س��اخت مس��کن مهر با توجه به 
گراني هاي اخير در بازارها و افزايش دستمزدها، تاکيد کرد:  فعلا 
در برابر افزايش قيمت مسکن مهر مقاومت کرده ايم. مهرآبادي 
با اشاره به ارزش افزوده اي که در مسکن مهر براي متقاضيان 
ايجاد شده است،گفت: خوشبختانه ارزش افزوده قابل توجهي 
در مس��کن مهر براي متقاضيان ايجاده ش��ده و به همين دليل 

عده اي هم از مسکن مهر فاقد متقاضي استقبال کرده اند.


